

រៀនណាម

មជ្ឈមណ្ឌលសម្រាប់ការវិភាគ និងព្យាករណ៍ (CAF) នៃ បណ្ឌិត្យសភាវិទ្យាសាស្ត្រសង្គមរៀនណាមបានធ្វើការស្ទង់មតិសាម ទូរស័ព្ទជាមួយនឹង ៩៩៨ គ្រួសារ ដែលមានសមាជិក យ៉ាងហោចណាស់ ១ នាក់ ធ្វើការនៅក្នុងឧស្សាហកម្មកាត់ដេរ ឬបដិសណ្ឋារកិច្ច។ និយោជិតខ្លះ ត្រូវសម្រាកពីការងារ ឯខ្លះទៀត ត្រូវធ្វើការកាត់បន្ថយម៉ោង។ ករណីនេះ បានកាត់បន្ថយ ប្រាក់ចំណូលយ៉ាងខ្លាំងនៅកំឡុងពាក់កណ្តាលឆ្នាំ២០២១។ ប៉ុន្តែ អ្នកចូលរួមស្ទង់មតិភាគច្រើន បានរាយការណ៍ថា នៅពាក់កណ្តាល ឆ្នាំ២០២២ ឱកាសការងារមានការស្តារឡើងវិញខ្លះៗសម្រាប់ ផលប៉ះពាល់លើនិយោជិត ក្នុងឧស្សាហកម្មបដិសណ្ឋារកិច្ច មានភាពខ្លាំងក្លា ជាងនិយោជិតក្នុងឧស្សាហកម្មកាត់ដេរ។ គ្រួសារ ដែលមានស្ត្រីជាមេគ្រួសារ បានជួបប្រទះការស្តារឡើងវិញខ្សោយ ជាងគ្រួសារដែលមានបុរសជាមេគ្រួសារ។

លទ្ធផលស្រាវជ្រាវបង្ហាញថា កញ្ចប់ជំនួយរបស់រដ្ឋាភិបាល សម្រាប់គ្រួសារមិនមានភាពគ្រប់គ្រាន់ ដោយមានតែគ្រួសារដែល រងផលប៉ះពាល់ ២៧% ប៉ុណ្ណោះ ទទួលបានជំនួយក្នុងឆ្នាំ២០២១ ហើយចំនួននេះបានកើនដល់ ៣១.៤% ក្នុងឆ្នាំ២០២២។ ទោះបីជាបន្ទុកនៃការថែទាំ និងការងារផ្ទះធ្លាក់ចុះមិន សមមាត្រលើស្ត្រីក៏ដោយ មានបុរសកាន់តែច្រើនទទួលបានការ គាំទ្រតាំងនាមឱ្យគ្រួសាររបស់ពួកគេ។

បញ្ហាដែលគ្រួសារទាំងអស់ ជាពិសេសគ្រួសារដែលមាន ស្ត្រីជាមេគ្រួសារប្រឈមមុខគឺ បញ្ហា កង្វះទំនាក់ទំនងក្នុងការ គាំទ្រតាមអ៊ិនធឺណិត និងភាពទន់ខ្សោយក្នុងការចូលប្រើប្រាស់ ប្រព័ន្ធគាំពារសង្គម។



គ្រួសារដែលមានស្ត្រីជាមេគ្រួសារ មានបទពិសោធន៍ការស្តារឡើងវិញខ្សោយ ជាង គ្រួសារដែលមានបុរសជាមេគ្រួសារ។

បញ្ហានេះ អាចធ្វើឱ្យប្រសើរឡើងបានតាមរយៈការអភិវឌ្ឍ ទិន្នន័យមូលដ្ឋានប្រជាពលរដ្ឋឱ្យកាន់តែទូលំទូលាយ និង ឱ្យមានការផ្តល់ជំនួយនៅលើអ៊ិនធឺណិត រួមជាមួយនឹងកិច្ចខិតខំ ប្រឹងប្រែងដើម្បីបង្កើនជំនាញ និងសមត្ថភាពក្នុងការចូលប្រើ ប្រព័ន្ធគាំពារសង្គម។

”

បន្ទុកនៃការថែទាំ និងការងារផ្ទះ បានធ្លាក់លើស្ត្រី ប៉ុន្តែបុរសកាន់តែច្រើនទទួលបានការគាំទ្រជាង ស្ត្រីសម្រាប់គ្រួសាររបស់ពួកគេ។

ការបញ្ឈប់ការងារជាអចិន្ត្រៃយ៍ មានកម្រិតទាបជាងការរំពឹង ទុកក្នុងឆ្នាំ២០២១។ ៨៦.៨% នៃអ្នកធ្វើការក្នុងឧស្សាហកម្ម កាត់ដេរយល់ថា ផលប៉ះពាល់នៃជំងឺរាតត្បាត នឹងកន្លងផុតទៅក្នុង ពេលឆាប់ៗនេះ។ ទោះជាយ៉ាងណាក៏ដោយ នៅឆ្នាំ២០២២ ការ រំពឹងទុកនេះបានថយចុះដល់ ៤៨.៩% ។

នៅឆ្នាំ២០២១ មាន ៣១.៦% នៃនិយោជិតយល់ថា ពួកគេមិន អាចផ្លាស់ប្តូរទៅធ្វើមុខរបរផ្សេងទៀតបាន ដោយសារតែពួកគេ ខ្វះខាតជំនាញ ហើយអ្នកខ្លះទៀតយល់ថា រង់ចាំឱ្យជំងឺរាតត្បាត ផុតរលត់សិន។ នៅឆ្នាំ២០២២ ៤៥.៦% នៃនិយោជិត សន្មតថាមិន ផ្លាស់ប្តូរការងារ ដោយសារខ្វះខាតជំនាញសមរម្យ។ ស្ត្រី ត្រូវបាន គេរកឃើញថា ពួកគេបានខិតខំប្រឹងប្រែងខ្លាំងជាងបុរស ក្នុងការ ប្តូរជំនាញ។

មេរៀនសំខាន់ៗបីសម្រាប់ថ្ងៃអនាគត

- ១** ជំនួយសង្គ្រោះបន្ទាន់ និងការផ្តល់សុខុមាលភាព ត្រូវតែបន្តផ្តល់ ទោះបីវិបត្តិ ជំងឺរាតត្បាតត្រូវបាន បញ្ចប់ក៏ដោយ។
- ២** អ្នកដែលត្រូវការជំនួយ ត្រូវតែអាចទទួលបានជំនួយទាំងនោះយ៉ាងងាយស្រួល។
- ៣** និយោជិត ជាពិសេសស្ត្រី ត្រូវការវគ្គបណ្តុះបណ្តាលជំនាញបន្ថែម។

តើជំងឺរាតត្បាតកូវីដ-១៩ បានប៉ះពាល់អ្វីខ្លះដល់អ្នក ផលិតសម្លៀកបំពាក់ របស់យើង?

ស្ត្រីជាច្រើននៅប្រទេស កម្ពុជា មីយ៉ាន់ម៉ា និងវៀតណាម បាន ទទួលរងផលប៉ះពាល់យ៉ាងខ្លាំងពីការរាតត្បាតនៃជំងឺកូវីដ-១៩

ទាំងនេះ ជាមេរៀនដែលត្រូវរៀនសូត្រ និងសម្រាប់រៀបចំផែនការអភិវឌ្ឍ

ក្នុងអំឡុងពេល និងក្រោយពេលនៃការឆ្លងរាតត្បាតនៃជំងឺកូវីដ-១៩ ខស្សាហកម្មកាត់ដេរនៅក្នុងប្រទេសកំពុងអភិវឌ្ឍជាច្រើន បានរងការរំខានយ៉ាងខ្លាំង ហើយបានបន្ទុយនូវផលជះផ្សេងៗ ទៅលើសេដ្ឋកិច្ច និងសង្គមរហូតមកដល់សព្វថ្ងៃនេះ។ បន្ថែម ពីលើផលប៉ះពាល់ដោយផ្ទាល់ពីការបិទខ្ទប់ ដែលបានកាត់បន្ថយ ការនាំចេញ ខស្សាហកម្មកាត់ដេរ បានរងផលប៉ះពាល់ យ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរដោយសារការពិបាកយ៉ាងខ្លាំងលើការនាំចូល កំណាត់ វត្ថុធាតុដើម និងគ្រឿងលំអបន្ថែមជាដើមពីបណ្តាប្រទេស ផ្សេងទៀត។

បើទោះបីជាការស្តារឡើងវិញកំពុងតែងើបឡើងបន្តិចម្តងៗ តែអាជីវកម្មមួយចំនួនបានបិទទ្វារ ហើយគ្រួសារមួយចំនួនធំបាន ជួបវិបត្តិហិរញ្ញវត្ថុ និងសង្គមយ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរ។ បញ្ហាទាំងនេះ បានជះ ឥទ្ធិពល មកលើសុខភាពផ្លូវចិត្តខ្លាំងដែរ។

ជាមួយគ្នានេះដែរ ផលប៉ះពាល់អវិជ្ជមានធំៗមួយចំនួន បាន ធ្លាក់ទៅលើស្ត្រីធ្ងន់ជាងគេ។ នេះជាមេរៀនដែលត្រូវរៀនសូត្រ និង សម្រាប់រៀបចំផែនការអភិវឌ្ឍន៍ចំពោះវិបត្តិស្រដៀងគ្នាដែលអាច កើតឡើងនាពេលអនាគត។

អ្នកស្រាវជ្រាវបានពិនិត្យមើលផលប៉ះពាល់នៃជំងឺរាតត្បាតកូវីដ-១៩ និងដំណើរការស្តារឡើងវិញរបស់រដ្ឋាភិបាលយ៉ាង យកចិត្តទុកដាក់ ជាពិសេសទៅលើសារៈសំខាន់នៃបញ្ហាយេនឌ័រ ការផ្តោតសំខាន់លើខស្សាហកម្មកាត់ដេរ គឺជាផ្នែកមួយដ៏សំខាន់ ក្នុងគម្រោងស្តីពី «ផលប៉ះពាល់នៃជំងឺកូវីដ-១៩ មកលើការ អភិវឌ្ឍប្រកបដោយបរិយាបន្ន និងអភិបាលកិច្ច» ការវាយតម្លៃ រហ័សក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ឡាវ មីយ៉ាន់ម៉ា និងវៀតណាម» ក្រោម ជំនួយមូលនិធិពី មជ្ឈមណ្ឌលស្រាវជ្រាវ ដើម្បីអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិ របស់ប្រទេសកាណាដា។



ខស្សាហកម្មកាត់ដេរ បានទទួលរងការរំខាន យ៉ាងខ្លាំងក្នុងអំឡុងពេល និងក្រោយការមាន ជំងឺរាតត្បាត ដោយសារមានស្ត្រីកាន់តែច្រើន ទទួលផលប៉ះពាល់ជាអវិជ្ជមាន។

កម្ពុជា

ក្រុមអ្នកស្រាវជ្រាវនៃវិទ្យាស្ថានបណ្តុះបណ្តាល និងស្រាវជ្រាវដើម្បីអភិវឌ្ឍន៍ កម្ពុជា (CDRI) នៅក្នុងខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២១ បានធ្វើបទសម្ភាសន៍តាម ទូរស័ព្ទជាមួយនិយោជិតចំនួន ២,០០០ នាក់ នៅក្នុងវិស័យកាត់ដេរ ស្បែកជើង និងសម្ភារៈសម្រាប់ធ្វើដំណើរ ដើម្បីធ្វើការវាយតម្លៃលើផល ប៉ះពាល់ពីជំងឺរាតត្បាតលើសេដ្ឋកិច្ច សង្គម និងបញ្ហាផ្លូវចិត្ត។ ដើម្បីតាមដាន លទ្ធផល បទសម្ភាសន៍តាមទូរស័ព្ទនេះ ត្រូវបានធ្វើម្តងទៀតក្នុងរយៈពេល មួយឆ្នាំក្រោយមក។ លទ្ធផលនៃការស្រាវជ្រាវ បានបង្ហាញថា ការងើបឡើង វិញមានសន្ទុះខ្លាំង ទាំងក្នុងខស្សាហកម្មកាត់ដេរ និងការរស់នៅរបស់ និយោជិត។ ម្យ៉ាងទៀត ស្ត្រីទទួលបានអត្ថប្រយោជន៍ដូចគ្នានឹងបុរសដែរ។



ការបណ្តុះបណ្តាលជំនាញដឹកនាំដោយរដ្ឋាភិបាល មាន សារៈសំខាន់ណាស់ក្នុងការធ្វើឲ្យប្រសើរឡើងនូវជម្រើស របស់និយោជិតនៅក្នុងរយៈពេលវែង។

ទោះជាយ៉ាងនេះក្តី ស្ត្រីបានរងផលប៉ះពាល់ច្រើនជាងគេ ពីការបិទរោងចក្រ កាត់ដេរ ស្បែកជើង និងសម្ភារៈសម្រាប់ធ្វើដំណើរ ដោយសារតែរោងចក្រ ទាំងនេះមាននិយោជិតភាគច្រើនជាស្ត្រី។ ទោះបីជាប្រាក់ចំណូលរបស់ និយោជិតបានកើនឡើងវិញក៏ដោយ ប៉ុន្តែភាពតានតឹងថ្មីៗនៅតែមាន ដូចជា ការកើនឡើងនៃតម្លៃអាហារ និងប្រេងសាំងជាដើម។

ក្រុមការងារ CDRI បានសន្និដ្ឋានថា ស្ត្រីនៅក្នុងវិស័យនេះ នៅតែងាយ រងគ្រោះជាងបុរសដោយសារតែផលវិបាករយៈពេលវែងនៃជំងឺកូវីដ-១៩។ ក្រុមអ្នកស្រាវជ្រាវ បានស្នើឱ្យមានវិធានការផ្នែកលើយេនឌ័រ ដើម្បីធ្វើ យ៉ាងណាជួយពួកគេឲ្យបន្តការងារទៅមុខ និងអាចដោះស្រាយវិបត្តិ ស្រដៀងគ្នានេះនាពេលអនាគត។ វិធានការទាំងនេះ រួមមានសកម្មភាព

មីយ៉ាន់ម៉ា

ការសិក្សាមួយធ្វើឡើងដោយមជ្ឈមណ្ឌលអភិវឌ្ឍន៍សេដ្ឋកិច្ច និងសង្គម (CESD) នៃប្រទេស មីយ៉ាន់ម៉ា បានរកឃើញថា ជំងឺកូវីដ-១៩ បាន គំរាមកំហែងយ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរដល់និរន្តរភាពនៃខស្សាហកម្មកាត់ដេរ និង វាយនភណ្ឌរបស់ប្រទេស។ វាបណ្តាលឱ្យមានការបិទរោងចក្រ និងអាជីវកម្ម មួយចំនួននៅក្នុងអន្តរវិស័យវាយនភណ្ឌ ដែលពិបាកក្នុងការស្តារឡើងវិញ នៅក្នុងរយៈខ្លី។

ក្រុមអ្នកស្រាវជ្រាវបានរកឃើញថា មានមនុស្សជាច្រើនដែលធ្វើការក្នុង ខស្សាហកម្មនេះបានបាត់បង់ការងារធ្វើ។ ក្រុមហ៊ុនតូចៗទទួលរងគ្រោះយ៉ាង ខ្លាំង បើប្រៀបធៀបនឹងរោងចក្រធំៗ។

យុទ្ធសាស្ត្រឆ្លើយតប ដែលអាជីវកម្មសេសសល់ក្នុងខស្សាហកម្ម កាត់ដេរពេញនិយមប្រើប្រាស់ជាងគេនោះគឺ ការទប់ស្កាត់ការដំឡើង



និយោជិតជាស្ត្រីមាន ៨៦% នៃកម្លាំងពលកម្មក្នុងខស្សាហកម្មកាត់ដេរ។



ខស្សាហកម្មកាត់ដេរ បានទទួលរងការរំខានយ៉ាងខ្លាំងក្នុងអំឡុងពេល និងក្រោយការ មានជំងឺរាតត្បាត ដោយសារមានស្ត្រីកាន់តែច្រើនទទួលផលប៉ះពាល់ជាអវិជ្ជមាន។

ដឹកនាំដោយរដ្ឋាភិបាល ដើម្បីធ្វើឱ្យប្រសើរឡើងនូវចំណេះដឹងផ្នែកហិរញ្ញវត្ថុ និងជំនាញដឹកនាំ បន្ថែមលើការបណ្តុះបណ្តាលដើម្បីធ្វើការងារជាក់លាក់ ណាមួយរបស់ពួកគេ។

ការបណ្តុះបណ្តាលជំនាញបន្ថែម និងការបណ្តុះបណ្តាលជំនាញ ឡើងវិញ នឹងដើរតួយ៉ាងសំខាន់ក្នុងការធ្វើឲ្យប្រសើរឡើងនូវជម្រើសរបស់ និយោជិត ជាពិសេសការងារក្នុងក្រុមហ៊ុនសម្បទាន និងកាត់ដេរ។ ជម្រើស ការងារទាំងនេះ សុទ្ធសឹងតែជាចំណង់ចំណូលចិត្តរបស់ស្ត្រី ដែល ប្រហែលជាត្រូវបានជះឥទ្ធិពលមកពីវប្បធម៌ ប្រពៃណី និងឧបសគ្គក្នុងការរក ការងារផ្សេងទៀត។ ក្រុមអ្នកស្រាវជ្រាវអះអាងថា ការគាំទ្រទាំងនេះ មានភាព ចាំបាច់ដើម្បីធានាចំពោះនិយោជិត ថាពួកគេនឹងមិនបាត់បង់ប្រាក់ឈ្នួល ដោយសារការយកពេលវេលាទៅចូលរួមរៀបចំបណ្តុះបណ្តាលជំនាញបន្ថែម នោះឡើយ។

ប្រាក់ឈ្នួល ដើម្បីឲ្យតម្លៃពលកម្មរបស់ខ្លួនមានភាពប្រកួតប្រជែងចំពោះ ក្រុមហ៊ុនបញ្ជាទិញ ដែលកំពុងជួបនឹងវិបត្តិ។

និយោជិតជាស្ត្រីមាន ៨៦% នៃកម្លាំងពលកម្មក្នុងខស្សាហកម្មកាត់ដេរ។ នេះបើធៀបទៅនឹងវិស័យទាំងអស់ទូទាំងប្រទេសដែលនិយោជិតជាស្ត្រី មានតែជាង ៥០% ប៉ុណ្ណោះ។ អ្នកដែលរងផលប៉ះពាល់ដោយការបិទ រោងចក្រ ទំនងជាមិនសូវមានលទ្ធភាព ឬអាចស្វែងរកការងារថ្មីក្នុងវិស័យ ផ្សេងក្រៅពីខស្សាហកម្មកាត់ដេរនោះទេ។ ប្រការនេះ បានធ្វើឱ្យពួកគេមាន ភាពងាយរងគ្រោះជាងនិយោជិតជាបុរស ដោយសារបុរសមានឱកាស ការងារច្រើនជាងស្ត្រីក្នុងវិស័យកសិកម្ម និងមុខរបរផ្សេងទៀតដែលត្រូវបាន ចាត់ទុកថាជាការងារបុរស។ ដោយសារកង្វះឱកាសការងារជំនួសនេះហើយ ទើបនិយោជិតជាស្ត្រីទាំងនេះ មានអំណាចចរាចរតិចតួចជាមួយនិយោជិត ផងដែរ។



ស្ត្រី មិនមានលទ្ធភាពក្នុងការស្វែងរកការងារថ្មីក្រៅពី ខស្សាហកម្មកាត់ដេរទេ។នេះបើប្រៀបធៀបទៅនឹងបុរសដែល មានឱកាសការងារច្រើនជាង។

ស្ត្រី ក៏បានប្រឈមមុខនឹងបញ្ហាសង្គមច្រើនជាងបុរសផងដែរ រួមទាំង ផ្នែកថែទាំសុខភាព និងរចនាសម្ព័ន្ធគាំទ្រសង្គម។ ឧទាហរណ៍៖ ការផ្តល់ សេវាសុខភាពបន្តពូជ និងការសម្រាលកូន ត្រូវបាន ផ្តល់ជូននៅក្នុងកំឡុង ពេលជំងឺរាតត្បាតបានថមថយ។

ដើម្បីទទួលបានលទ្ធផលស្រាវជ្រាវទាំងនេះ ក្រុមអ្នកស្រាវជ្រាវបាន ប្រមូលទិន្នន័យពីអ្នកចូលរួមចំនួន ៦១០ នាក់តាមរយៈការរួមបញ្ចូលគ្នានៃ ការស្ទង់មតិតាមទូរស័ព្ទ និងការសម្ភាសន៍ជាក្រុមនៅចន្លោះខែកក្កដា ឆ្នាំ២០២០ ដល់ខែមករា ឆ្នាំ២០២១។